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 سدهای تهران ۴۰۹ میلیون مترمکعب ذخیره
 آب دارند

مدیر دفتر بهره برداری از تأسیسات آبی و برق آبی شرکت آب منطقه ای 
تهــران گفــت: اکنــون حجــم ذخیــره ســدهای پنجگانــه تهــران بــه ۴۰۹ 
میلیون مترمکعب رســیده که در مقایســه با روز مشــابه ســال گذشته که 
۶۷۶ میلیــون مترمکعب بــود کاهش ۲۶۷ میلیون مترمکعبی را نشــان 

می دهد.
»محمــد شــهریاری« در گفت وگو با ایرنــا افزود: از ابتــدای فروردین ماه 
امســال ورودی آب به مخازن سدهای پنجگانه تهران حدود ۷۰ میلیون 
مترمکعــب بوده که در مقایســه با چهارده روز فروردین ماه پارســال که 
۱۳۱ میلیــون مترمکعــب بــوده ۴۷ درصــد کاهش حجــم آب ورودی به 

سدها را داریم.
وی دربــاره وضعیــت بارشــی چهــارده روز ابتدای امســال ادامــه داد: از 
ابتــدای فروردین مــاه تاکنــون ۵.۱ میلیمتر بارش در محــدوده عملکرد 
اســتان تهران به وقوع پیوســته که در مقایســه با متوسط دوره بلندمدت 
۵۳ ســاله که ۲۱ میلیمتر بارش داشــته ایم کاهش به میزان ۷۶ درصد را 

شاهد هستیم.
مدیر دفتر بهره برداری از تأسیسات آبی و برق آبی شرکت آب منطقه ای 
تهــران همچنیــن گفــت: میــزان بارش هــای تهــران از ابتدای ســال آبی 
جــاری )ابتــدای مهرماه ۱۴۰۰ تاکنون( ۱۵۵ میلیمتر بوده که در مقایســه 
بــا متوســط دوره بلندمدت ۵۳ ســاله که ۲۰۵ میلیمتر بــوده کاهش ۲۵ 

درصدی را نشان می دهد.
 

وزیر نفت در پاسخ به کسانی که آمار صادرات نفت را زیر سؤال 
می  برند:

 شیوه های فروش نفت در دولت سیزدهم
را فاش نمی کنیم

منتقدان را به آمار درآمدهای اعلامی توسط وزیر اقتصاد ارجاع می دهم
با روی کار آمدن دولت ســیزدهم توســعه صنعت نفت بیش از پیش 
مورد توجه قرار گرفت، این در حالی بود که تغییری در شرایط تحریمی 
ایران به وجود نیامده بود،  با این حال آن گونه که رئیس دولت سیزدهم 
نیــز بر آن تأکید کرده اســت، صــادرات نفت بیــش از ۴۰ درصد افزایش 

یافت.
افزایــش صــادرات نفــت، افزایش درآمدهــای نفتی را به دنبال داشــت 
و آن گونــه کــه وزیــر نفــت اعلام کــرده ســبب شــد وزارت نفــت بیش از 

تعهدهای خود در بودجه پارسال، منابع مالی به دولت تزریق کند.
آنگونــه که جــواد اوجی اعلام کرده اســت وزارت نفت حــدود ۱۰ درصد 
بیشــتر از تعهــدی کــه در تبصــره یــک و تبصــره ۱۴ بودجــه ســال ۱۴۰۰ 
داشــته، ایفای تعهد کرده و از همین رو دولت کســری بودجه ای از محل 

درآمدهای نفتی نداشته است.
افــزون بر آن نیــز ۱۲.۵ میلیــارد دلار ارز حاصل از صــادرات محصولات 
پتروشــیمی به ســامانه نیما عرضه شــده که در چرخاندن چرخ اقتصاد 

واحدهای تولیدی نقشی بسزا داشته است.
به گزارش ایرنا، وزیر نفت با تأکید بر اینکه وزارت نفت ســال گذشــته ۱۰ 
درصــد بالاتــر از تعهدات خود را در بودجه محقق کرده اســت، گفت: از 
همین رو دولت کسری بودجه ای از محل درآمدهای نفتی در سال ۱۴۰۰ 

نداشته است.
اوجی تصریح کرد: بر اســاس قانون بودجه سالانه، تکالیف وزارت نفت 
در تبصــره یک و تبصره ۱۴ دیده شــده اســت. تبصره یــک قانون بودجه 
مربــوط به منابع حاصل از فروش و صادرات نفت خام، میعانات گازی 
و خالص صادرات گاز است. از درآمدهای نفتی، سهم وزارت نفت ۱۴.۵ 
درصد و سهم صندوق توسعه ملی نیز ۲۰ درصد برآورد می شود. سهم 
دولــت نیــز از درآمدهای نفتی ۶۵.۵ درصد اســت. افزایــش صادرات و 
دریافت پول آن ســبب شــد وزارت نفت نه تنها تعهــد ۱۹۹ هزار میلیارد 
تومانــی دولــت را محقق کند، بلکه حدود ۱۰ درصــد بالاتر از درآمدهای 

نفتی در سال ۱۴۰۰ به دولت تحویل دهد.
او توضیــح داد: طبــق تبصــره یــک قانون بودجــه ۱۴۰۰، صــادرات نفت 
ایران روزانه یک میلیون بشــکه در نظر گرفته شــده بــود. درآمد حاصل 
از صادرات گاز نیز در بودجه پارسال ۲ میلیارد و ۷۵۵ میلیون دلار بوده 
اســت. درمجموع ایران از محــل صادرات نفت خــام، میعانات گازی و 
خالــص صادرات گاز بایــد درآمــدی ۱۷ میلیــارد و ۳۵۵ میلیون دلاری 
کســب می کرد که با توجه به ســهم ۶۵.۵ درصــدی دولت از درآمدهای 

نفتی، این رقم معادل ۱۱ میلیارد و ۳۶۸ میلیون دلار بوده است.
بــه گفته وزیر نفت ســهم دولــت از درآمدهای نفتی به ریــال در بودجه 
پارســال با احتســاب قیمت ۱۷ هزار و ۵۰۰ تومانی دلار، حدود ۱۹۹ هزار 

میلیارد تومان )۱۹۹ همت( در نظر گرفته شده بود.
ë بیش از ۱۹۰ هزار میلیارد تومان درآمدهای صادرات نفت داشتیم

وزیــر نفت درخصــوص اینکــه برخی مســئولان و حامیــان دولت قبل، 
صحــت افزایــش صادرات نفــت را زیر ســؤال می برند، عنــوان کرد:  ما 
مقاصد و بازارها و شیوه های فروش نفت در دولت سیزدهم را که هرگز 
فــاش نخواهیــم کرد، امــا نتیجه رویکــرد وزارت نفــت در دوره جدید را 
بایــد در بودجــه دیــد. این افراد را به آمــار وزیر اقتصــاد ارجاع می دهم 
کــه همیــن چنــد روز پیــش بــا اعــلام واریــز بیــش از ۱۹۰ هــزار میلیارد 
تومــان درآمدهــای صادرات نفــت خــام و میعانات به خزانه در ســال 
۱۴۰۰ و مقایســه آن بــا رقم ۱۷ هــزار میلیارد تومانی در ســال ۱۳۹۹، آن 
را نشــانه ای از این دانســت که در شرایط ســخت تحریم هم می توان از 
ظرفیــت دیپلماســی اقتصادی و همت مدیریت جهــادی برای جهش 

صادرات استفاده کرد.
او ادامــه داد: صــادرات فرآورده هــای نفتــی بــه تبصــره ۱۴ بودجه ۱۴۰۰ 
برمی گردد که شــامل تمامی منابع حاصل از فروش فرآورده های نفتی 
در داخل و صادرات می شود. در این بخش نیز اگرچه تعهد وزارت نفت 

۳۱۳ هزار میلیارد تومان بود، اما ۱۰ درصد بالاتر انجام شد.
وزیر نفت در زمینه صادرات فرآورده های نفتی نیز اظهار کرد: این منابع 
شــامل فروش داخلی و صادرات بنزین، نفت گاز، گاز مایع )ال پی جی(، 
نفــت ســفید، ســوخت جــت، خــوراک و میعانــات پتروشیمی هاســت، 
بنابرایــن تکالیف وزارت نفت در بودجه ۱۴۰۰ در تبصره یک و ۱۴ به طور 
کامل و بیش از آن عمل شــده اســت و دولت دربــاره تأمین منابع مالی 
از ســوی وزارت نفت هیچ کســری بودجه ای نداشــته اســت. تبصره یک 
بودجــه مربــوط به بخشــی از هزینه هــای دولــت و تبصــره ۱۴ مربوط به 
هدفمندی یارانه ها، معیشــت و دیگر موارد است که وزارت نفت به این 

تکالیف عمل کرد.
او درخصوص عملکرد صادرات محصولات پتروشیمی در سال گذشته 
میــلادی برای ایفــای تعهدها به ســامانه نیما نیز عنوان کــرد: صادرات 
محصــولات پتروشــیمی و ارز حاصل از آن به عنوان یکــی از اصلی ترین 
راه هــا برای تأمین ارز مــورد نیاز بخش های مختلــف تولیدی و صنعتی 
کشــور به شــمار مــی رود کــه در ســامانه نیمــا عرضــه می شــود. در ســال 
گذشــته درمجموع ۱۲.۵ میلیارد دلار ارز حاصل از صادرات محصولات 
پتروشــیمی در ســامانه نیمــا عرضــه شــد که کمک زیــادی بــه صنایع و 
بخش هــای مختلف کشــور بــرای تأمیــن ارز کــرد بنابرایــن وزارت نفت 
افزون بر آنکه بیش از تعهدهای بودجه ای خود در سال ۱۴۰۰ ایفا کرده، 

همچنین ۱۲.۵ میلیارد دلار ارز به سامانه نیما تزریق کرده است.
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بــا توجه به کمبود بــرق در اوج مصرف 
بــرق تابســتان ها و کمبــود ســوخت در 
زمســتان ها، این نگرش در کشــور ایجاد 
شــده که بخشــی از برق مصرفی کشــور 
بایــد از انرژی هــای تجدیدپذیــر تأمین 
شــود. در ایــن راســتا دولــت ســیزدهم 
بــرای  مگاواتــی  هــزار   ۱۰ برنامــه  یــک 
را  تجدیدپذیــر  نیروگاه هــای  ســاخت 
نهایــی و وارد فــاز اجرایــی کــرده اســت 
کــه عقب ماندگی تاریخــی ایران در این 
زمینــه را در یــک دوره 4 ســاله جبــران 
می کند. برای بررســی تازه ترین شرایط 
و همین طور جزئیات این برنامه، سراغ 
محمــود کمانــی، مدیرعامــل ســازمان 
وری  بهــره  و  تجدیدپذیــر  انرژی هــای 
انــرژی بــرق )ســاتبا( رفته ایــم. معاون 
وزیــر نیرو می گوید که تابســتان امســال 
5۰۰ مگاوات دیگــر نیروگاه تجدیدپذیر 
وارد مدار می شــود. در حالــی که اکنون 
ظرفیت نیروگاه های تجدیدپذیر کشــور 
۹۰5 مــگاوات اســت. بــه گفتــه کمانی، 
بــا احــداث ۱۰ هــزار مــگاوات نیــروگاه 
ســهم  دیگــر  ســال   4 تــا  تجدیدپذیــر 
انرژی هــای تجدیدپذیــر در ســبد بــرق 
بــه حــدود ۱۰ درصــد  مصرفــی کشــور 
می رســد و ســالانه معادل 4.5 میلیارد 
مصرفــی  ســوخت  در  گاز  مترمکعــب 
برای تولید برق صرفه جویی می شــود؛ 

که اتفاق مهمی است.
ë  اواخــر ســال ۱4۰۰ عنــوان کردیــد کــه

برنامه احــداث ۱۰ هزار مــگاوات نیروگاه 
و  نهایــی  ســال   4 بــرای  تجدیدپذیــر 
مقدمــات کار فراهــم شــده اســت. این 
درحالی اســت که طی 28 ســال گذشته 
کمتر از ۹۰5 مگاوات نیروگاه تجدیدپذیر 
در ایــران احداث شــده اســت. آیــا این 
برنامــه ۱۰ هزار مگاواتــی قابلیت تحقق 

در 4 سال را دارد؟
ضریب اطمینان اجــرای این برنامه به 
چنــد دلیل بالاســت و به همین ســبب 
می تــوان گفــت؛ بله. یکــی از مهمترین 
دلایل این اســت که ما اکنــون راهی جز 
توسعه نیروگاه های تجدیدپذیر در کنار 
بهینه ســازی مصرف نداریم. شــرایطی 
بــه وجود آمده که در تابســتان با کمبود 
بــرق مواجهیــم و در زمســتان با کمبود 

سوخت برای نیروگاه ها.
در یــک مقطعــی مــا فکــر می کردیــم 
کــه بــه میــزان کافــی ســوخت داریــم و 
انــدازه بخواهیــم می توانیــم گاز و  هــر 
فرآورده هــای نفتــی مصــرف کنیــم. به 
نظــر گاز ســوخت ارزانــی بــود و تأکیــد 
هســت،  گاز  کــه  زمانــی  تــا  داشــتیم 
توســعه انرژی های تجدیدپذیر منطقی 
نیســت. عده کمی بودند که به توســعه 
انرژی هــای تجدیدپذیــر بــاور داشــتند؛ 
اما در دو ســال اخیر با افزایش مصرف 
گاز، چه به ســبب رشد مصرف و چه به 
دلیل گازرســانی روســتایی، به نقطه ای 
رســیدیم که دیگر همه اهمیت توسعه 
تجدیدپذیرها را درک کرده اند. در حال 
حاضــر کشــور بــرای تأمیــن گاز همیــن 
نیروگاه هــای موجــود هــم در زمســتان 

مشکل دارد.
بــرای مثــال، در زمســتانی کــه گذشــت 
 6۰۰ از  خانگــی  بخــش  گاز  مصــرف 
میلیــون مترمکعــب در روز عبــور کــرد 
و گاز تحویلــی بــه نیروگاه ها کم شــد. با 
تدابیری ویژه ســوخت مایــع جایگزین 
شــد امــا این ســوخت هــم تا انــدازه ای 
کشــش دارد. ظرفیــت تأمیــن، انتقــال 
و مخــازن نیروگاهــی محدودیــت دارد 
و اگــر در دوره ای ســرما طولانــی شــود، 
و  نیســت  پاســخگو  هــم  مخــازن  ایــن 
ناپایــداری شــکل می گیــرد. خــب، این 
نکته ای بود که در گذشــته شــاید کســی 
حــس نمی کــرد امــا حــالا همــه آن را 
درک کرده انــد؛ ایــن مســأله را که ایران 
اگرچه گاز دارد امــا نمی تواند هر اندازه 
خواست مصرف کند، یکی از مهمترین 
هــزار   ۱۰ ایــن  ســاخت  محرک هــای 
مگاوات نیروگاه تجدیدپذیر خواهد بود 
که خود را در مصوبات شــورای اقتصاد 
و همکاری هــای دولــت و مجلــس بــه 

نمایش می گذارد.
اهتمام دولت سیزدهم بر این است که 
بخشــی از عقب ماندگی ایران در زمینه 
نیروگاه هــای تجدیدپذیــر را جبران کند 
و بــه همین خاطــر نیز در حال تســریع 
فراینــد ســاخت این نیروگاه هاســت. ما 
پیــش از این مصوبه شــورای اقتصاد در 
این خصوص نداشتیم، اما حالا داریم. 
ایــن مهم اســت. عــلاوه بــر آن، بودجه 
شــورای  مجلــس  تصویــب  و  دولــت 

بــرای  دیگــری  پشــتوانه  نیــز  اســلامی 
تحقق این برنامه اســت. از فراخوان ها، 
توافق هــا تــا هماهنگی هــای اســتانی و 
تسهیل روند مجوزها نیز نشان می دهد 
کــه چقدر در اجــرای ایــن برنامه جدی 
هســتیم و از ابتــدای ســال جدیــد نیــز 
ســراغ احداث این نیروگاه هــا رفته ایم. 
اکنــون فراهــم  برنامــه  ایــن  مقدمــات 

است.
ë  اشــاره کردیــد کــه نــگاه دولت هــا در

گذشته حول محور توســعه نیروگاه های 
تنهــا  ایــن  آیــا  بــود.  متمرکــز  فســیلی 
دلیــل عقــب ماندگــی ایران در توســعه 

انرژی های تجدیدپذیر بود؟
خیــر. تنهــا دلیــل نبــود. چنــد مشــکل 
وجــود داشــت. بــه هر حــال شــروع هر 
کاری سخت است. ذات این انرژی های 
آن  بــود.  گــران  ابتــدا  در  تجدیدپذیــر 
زمــان قیمت ســاخت، کیلوواتی 4 هزار 
دلار بــود. اما دنیا به این ســمت رفت و 
قیمت ها به مرور کمتر شــد. لذا بخشی 
ذات این کار اســت و بخشــی مشکلاتی 

که بود وجود داشت.
یک مشــکل این بود که مدل قراردادی 
نبــود.  جــذاب  ســرمایه گذاران  بــرای 
مــدل بایــد بــرای ســرمایه گذار جــذاب 
باشــد. در ابتــدا مــدل خریــد تضمینی 
جذابیت داشــت. عده ای آمده بودند و 
ســرمایه گذاری کرده بودند؛ اما بعد که 
ارز گــران شــد و قیمت خریــد تضمینی 
بــه تناســب آن بــالا نرفت، دیگــر مدل 

جذابیت خود را از دست داد.
منابــع  تأمیــن  مســأله  دیگــر،  مشــکل 
مالی بود. ســرمایه گذار، سرمایه گذاری 
می کنــد و انتظــار دارد کــه ســرمایه اش 
بموقع برگردد. اما با توجه به وضعیت 
مالــی دولــت ایــن مســأله بــه مشــکل 
بــرای  لازم  پیش بینــی  چراکــه  خــورد. 
تأمین منابع مالی این کار انجام نشــده 
بــود. اکنــون مصوبــه شــورای اقتصاد را 
برای تأمین مالــی این بخش گرفته ایم 
اما قبل از مصوبه شــورای اقتصاد، تنها 
منبعی که داشــتیم بحث عوارض برق 
بــود. امــا بخش هایــی از ایــن ۱۰ درصد 
عوارض برق معاف بودند و زمانی هم 
که منابع اندک جمع می شد، در وزارت 
نیرو بین دو شــرکت ساتبا و توانیر برای 
برق رســانی روســتایی تقســیم می شد. 
تومــان  ایــن منابــع هــزار میلیــارد  کل 
می شــد؛ در صورتی کــه نیاز ما با همین 
میزان توســعه ای کــه داده ایم، ســالانه 
بیش از ۳ هزار میلیارد تومان می شود. 
لــذا ایــن منابع مالــی جوابگو نبــود و به 
همیــن خاطــر مطالبــات می مانــد. در 
نهایت درصــدی از صورت وضعیت ها 
ایــن مســأله  را پرداخــت می کردیــم و 
افزایــش  از  و  ناراضــی  را  ســرمایه گذار 

سرمایه گذاری منصرف می کرد.
البتــه اکنــون نرخ برای آن کســانی که تا 
جــذاب  کرده انــد،  ســرمایه گذاری  الان 
ارز  و  تــورم  افزایــش  بــا  چــون  اســت؛ 
ضریب تعدیل می خورد. مشکلی روی 
نرخ ندارند و حتی بیشتر از مدل جدید 
اســت. این مسأله یک مشکل هم برای 
وزارت نیــرو ایجاد می کــرد. چون طبق 
مدل ۲۰ ســال برق را می خریدم و باید 
هر ســال منابع را افزایش می دادیم که 
از طریــق بودجه های دولتــی امکانپذیر 

نبود.
مســأله ســوم این بــود همــه آنهایی که 
می آمدنــد، توانمند نبودنــد. به طوری 
که تعداد زیــادی پروانه صادر کرده ایم 
از آنهــا توانمنــدی  زیــادی  کــه بخــش 
لازم را بــرای انجــام کار ندارند. احداث 
نیــروگاه، توانمنــدی مالــی می خواهد. 
هــر یــک مــگاوات ۱۷ میلیــارد تومــان 
فــردی  امــا  دارد.  نیــاز  ســرمایه گذاری 
می آمــد کــه توانمنــدی یــک مــگاوات 
هــم نداشــت و از مــا ۱۰ مــگاوات مجوز 
می گرفت. ایــن ۱۰ مــگاوات یعنی ۱۷۰ 
میلیــارد تومــان پــول؛ در حالــی که این 
یــک میلیــارد  فــرد در طــول عمــرش 

تومان هم سرمایه گذاری نکرده بود.
در آن شــرایط، این فرد مجوزها، زمین، 
اتصال به شــبکه و مجوز محیط زیست 
می کــرد  اعــلام  بعــد  و  می گرفــت  را 
نــدارد و درخواســت  کــه منابــع مالــی 
می کــرد کــه بــرای گرفتــن وام او را بــه 
بانــک معرفــی کنیــم. درحالــی کــه بــا 
لازم  پشــتوانه  انــدک،  توانمنــدی  آن 
بــرای دریافــت وام هم نداشــت. برای 
رفــع ایــن مشــکل هــم در مــدل جدید 
بــرای  ارزیابــی  یــک   ۱۲ مــاده  مطابــق 
گذاشــته ایم.  ســرمایه گذار  توانمنــدی 
البتــه ایــن نکتــه مطــرح اســت کــه اگر 
کاری  و  کســب  وارد  می خواهــد  کســی 
شــود، ســریع مجوز هــا را بدهیــم؛ ایــن 

درســت اســت اما نه برای یــک نیروگاه 
بــزرگ و ســرمایه گذاری های کلان. این 
امکانپذیــر نیســت. بــرای ایــن کار باید 
زمین و اتصال به شبکه تخصیص داده 
شــود. هر چه توان نیروگاه هــا بالاتر رود 
تخصیــص زمین بیشــتر می شــود. مثلًا 
بــرای احداث ۱۰ مگاوات نیروگاه حدود 
۱5هکتار بایــد زمین تخصیص دهیم و 
بــرای ۱۰۰ مگاوات نیروگاه این زمین به 
۱5۰ هکتار می رسد. ما برای هر قرارداد 
ظرفیــت شــبکه تخصیــص می دهیم و 
بــا ایــن تخصیــص اگر نیــروگاه ســاخته 
نشــود، نمی توانیــم ایــن ظرفیــت را در 
اختیار کس دیگری قرار دهیم و معطل 
می ماند. البته برای نیروگاه های بخش 
مردمــی و زیر ۲۰۰ کیلووات این مســأله 

وجود ندارد.
ë  با ایــن قانون جدید، تعهد شــرکت ها

به اجرای پروژه های نیروگاهی را چگونه 
ارزیابی می کنید؟

می شــود.  بررســی  متعــددی  مــوارد 
بــرای مثــال از میــان ۹5 هزار مــگاوات 
درخواســتی کــه دریافت کردیــم، برای 
45 هــزار مــگاوات اســنادی را منعقــد 
کردیــم کــه این 45 هــزار مــگاوات رقم 
قابل توجهی اســت اما به سبب همین 
ارزیابــی تعهــد، تعــداد شــرکت ها زیاد 
شــرکت   6۰ الــی   5۰ حــدود  نیســت. 
هســتند و اینها شــرکت هایی هستند که 
امتحان خود را در حوزه ســرمایه گذاری 
پــس داده انــد. تعهــد دارنــد و مــا هــم 
آنها را رهــا نمی کنیم و نظارت ها ادامه 
خواهد داشت. ما مجوز ها را می دهیم، 
فرایند را تسهیل می کنیم تا کار سرعت 
بگیــرد؛ اما آنهــا هم باید تعهد داشــته 
باشند که کار را بموقع انجام دهند و اگر 
این اتفاق نیفتد، کار را از آنها می گیریم 
و در اختیــار ســرمایه گذار دیگــری قــرار 

می دهیم.
ë  ســاخت قیمــت  کــه  کردیــد  اشــاره 

نیروگاه تجدیدپذیر کاهش داشته است. 
اکنــون هزینه ســاخت به چقدر رســیده 

است؟
بــود  دلار  هــزار   4 کیلوواتــی  ابتــدا  در 
رســیده  تــا 6۰۰ دلار  بــه 5۰۰  الان  امــا 
اســت. این ارقام اختلاف زیــادی دارد. 
لــذا انرژی هــای تجدیدپذیــر اکنــون در 

دسترس تر است.
ë  بــه نظرتان اکنــون این تفکر ســاخت

حاکم  ایران  بــر  تجدیدپذیر  نیروگاه های 
شده است؟

بله مجموع آنچه اشاره کردم، عواملی 
بوده اند که ایــن دولت را به جمع بندی 
کامل رســانده اند و نه تنهــا دولت بلکه 
کل نظام تصمیم گیری کشــور اکنون به 
ایــن نتیجــه رســیده اند که چــاره ای جز 

ورود به حوزه تجدیدپذیرها ندارند.
در دنیــا هــم ایــن اتفــاق افتاده اســت. 
اتفاق دیگــری که اخیــراً در دنیا افتاده، 
این اســت که نرخ گاز در اروپا بالاتر از ۲ 
یورو شــده و برای توسعه تجدیدپذیرها 
یــک رغبت شــدید جهانی ایجــاد کرده 
اســت. در ۱۰ ســال گذشــته ۲۰ درصد از 
افزایش ظرفیت ســالانه انرژی برق هر 
ســال از نوع توســعه تجدیدپذیر بود که 
الان به بالای ۷۰ درصد رســیده اســت. 
به این معنی که الان ۷۰ درصد توسعه 
ظرفیــت بــرق دنیــا از نــوع تجدیدپذیر 

است.
اگــر بخواهیم مطابق ایــن روند جهانی 
 ۷۰ ســال  هــر  بایــد  کنیــم،  حرکــت 
درصــد توســعه نیروگاهی کشــور از نوع 
تجدیدپذیر باشــد. یعنــی از هر ۱۰ هزار 
کــه ســاخته می شــود،  نیــروگاه جدیــد 
حــدود ۷ هــزار مگاوات تجدیــد پذیرها 
باشــند تا به آن ظرفیت برســد. البته ما 
چون دچــار یک عقب ماندگی نســبت 
بــه دنیــا هســتیم بایــد بیشــتر روی این 

بخش سرمایه گذاری کنیم.
هــزار   ۸۰ حــدود  حاضــر،  حــال  در 
مــگاوات ظرفیــت منصوبــه نیروگاهــی 
نیروگاه هــای  ظرفیــت  و  اســت  کشــور 
تجدیدپذیــر حــدود یک درصد اســت. 
در ایــن دولت اگــر ظرفیت مــورد نظر، 
برنامه ریــزی  مــگاوات  هــزار   ۱۰ یعنــی 
شــده را اضافــه کنیم و در پایــان دولت 
ظرفیــت نیروگاهــی کشــور بــه بیــش از 
۱۰۰ هــزار مــگاوات برســد، نزدیــک بــه 
کشــور  نیروگاهــی  ظرفیــت  درصــد   ۱۰
امــا  نــوع تجدیدپذیــر خواهــد شــد.  از 
بازهم نســبت به متوسط جهانی عقب 

خواهیم بود.
ë  شــرایط در کشورهای همســایه چگونه

است؟
ترکیه ۲۰ هزار مگاوات ظرفیت نیروگاه 
تجدیدپذیــر دارد و مجمــوع ظرفیــت 
نیروگاهــی آن مانند ایران اســت. لذا از 

ایران وضعیت بهتری دارد؛ در صورتی 
کــه از مــا دیرتر شــروع کرد. امــارات نیز 
ظرفیــت منصوبــه بیشــتری نســبت به 
ایــران دارد. از نظــر ظرفیــت منصوبــه 
ایــران در تــراز ســوم قــرار می گیــرد امــا 
نســبت به ظرفیت کل نیروگاهی، کشور 
ما از همسایگان دیگر مانند آذربایجان 
نیــز عقب تــر اســت. لــذا از نظــر درصد 
ظرفیتی عقب تر از همســایگان هستیم 
و این است که ما باید جدی تر کار کنیم.

ë  توســعه ظرفیــت  چقــدر  مــا  کشــور 
تجدیدپذیرها را دارد؟

۱۰۰ هزار مگاوات پتانسیل خورشیدی و 
4۰ هزار مگاوات ظرفیت بادی در ایران 
شناســایی شــده اســت و بحــث زمیــن 
گرمایی و زیست توده هم ظرفیت قابل 
توجهی دارد. نیروگاه های زیســت توده 
به خاطر مســائل محیط زیســتی دنبال 
می شــود اما در خصوص زمین گرمایی 
هنوز قیمت ها چندان تجاری نیســت و 
کشورهایی مانند ایسلند که انرژی بادی 
و خورشــیدی ندارنــد روی ایــن بخــش 

سرمایه گذاری می کنند.
ë  ظرفیــت می توانیــم  انــدازه  چــه  تــا 

نیروگاهی کشــور را متمرکز بر انرژی های 
تجدیدپذیر کنیم؟

ایــن ســؤال مهمــی اســت. بــر اســاس 
تصمیمــات گرفتــه شــده، تــا ۱5 هــزار 
مگاوات مشکلی نداریم. اما بعد از آن، 
باید یک ســری اقدامات انجام شود. از 
جمله ذخیره سازی باید صورت بگیرد. 
ایــن ذخیره ســازی مدل هــای مختلفی 
دارد. از جملــه تلمبــه ذخیره اســت که 
الان یــک نیروگاه یک هــزار مگاواتی در 
کشــور داریم. یک مدل این اســت که از 
تجدیدپذیرها هیدروژن تولید می کنیم؛ 
شــب  در  می شــود؛  ذخیــره  هیــدروژن 
بــه توربین هیــدروژن وصل می شــود و 
بــرق تولیــد می کند. این مدل را بیشــتر 

آلمانی ها پیگیری می کنند.
کــه  اســت  ایــن  هــم  دیگــر  مــدل 
ذخیره ساز های باتری لیتیومی خواهند 
بــود. این مــدل را امریکایی هــا پیگیری 
می کننــد و هنــوز قیمــت ذخیره ســازی 
بالاســت امــا قطعاً برای ۱۰ ســال آینده 
این قیمت کم می شود و ما از حالا باید 

به فکر باشیم.
البتــه در دنیــا ایــن محدودیــت وجــود 
نــدارد و در برخــی از کشــورها بالای 5۰ 
درصــد از تولید برقشــان از نیروگاه های 
تجدیدپذیر است. مســأله این است که 

تــا ۲۰۳۰ الــی ۲۰5۰ برخــی از کشــورها 
کاملًا در زمینه تولیــد برق، تجدیدپذیر 
می شوند. ما هم باید کار کنیم تا درصد 
قابــل توجهــی از بــرق تولیدی کشــور از 

نوع تجدیدپذیر شود.
ë برای 2۰3۰ یا 2۰5۰ برنامه ای داریم؟

نشــده  تنظیــم  برنامــه ای  هنــوز  خیــر. 
اســت. اما از نظر کارشناســی می توانیم 
متناســب با ترند دنیا حرکــت کنیم. ما 
منابع ســوخت فســیلی داریم امــا باید 
در بهتریــن جــا اســتفاده کنیــم کــه این 
بهتریــن جا، نیــروگاه نیســت. صنایعی 
ماننــد پتروشــیمی اســت. نکتــه دیگــر 
اینکــه یکــی از بهتریــن کشــورها از نظر 
پتانســیل تولید انرژی هــای تجدیدپذیر 
هستیم. الان از هر کیلووات پنل درسال 
۱۸۰۰ کیلووات ســاعت می توانیم تولید 
برق انجام دهیم. درحالی که یک کشور 
اروپایی زیر ۱5۰۰ کیلووات ساعت تولید 
دارد. این ارقام کار را اقتصادی می کند. 
نکته دیگر این اســت که مــا تا جایی که 
بخواهیم زمین داریم اما در یک کشــور 
اروپایی این پتانســیل وجود نــدارد. لذا 
نه تنها در آینده باید درصد بیشــتری از 
انرژی را از طریــق تجدیدپذیرها تأمین 
کنیــم؛ حتــی باید بــه فکر صــادرات نیز 
از  دوره ای  در  کــه  همان طــور  باشــیم. 
انرژی فســیلی خدادادی برای توســعه 
کشــور اســتفاده شــد، از ایــن هــم بایــد 
اســتفاده کــرد. از هیــدروژن هــم بایــد 
از  یکــی  مــا می توانیــم  کــرد.  اســتفاده 

صادرکنندگان هیدروژن جهان باشیم.
ë  آیا بــه بحــث انــرژی هیــدروژن ورود

کرده اید؟
فعــلا بحــث تولیــد هیــدروژن را در حد 
طــرح و نمونــه در دســت اجــرا داریــم. 
بایــد بعــد از بررســی های لازم از جمله 
در بعــد اقتصــادی، آن را به عنوان یک 
طــرح ملی تصویب کنیــم. اما آنقدر در 
توســعه انرژی هــای تجدیدپذیــر عقب 
هســتیم کــه فعــلًا تمرکــز روی ۱۰ هــزار 
مگاوات و پس از آن رســیدن به رقم ۱5 
هزار مگاوات اســت. ســوخت هیدروژن 
اســت و  پایلــوت  و  در حــد تحقیقاتــی 
هیچ برنامه مصوبــی حتی برای ۲۰۳۰ 

و ۲۰5۰ میلادی نداریم.
در پروژه های تحقیقاتــی، مورد دیگری 
کــه در دســت بررســی داریــم، ســاخت 
نیــروگاه روی منابع آبی برای جلوگیری 
از تبخیر اســت. ما اگر بتوانیم روی چاه 
بالایــی  تبخیــر  کــه  زاهــدان  نیمه هــای 

دارد، کارکنیــم و چنــد درصــد از تبخیــر 
جلوگیــری کنیــم، اتفاق مهمی اســت. 
اما باید بررســی کنیــم که این آبی که به 
دســت می آوریم به هزینه آن می ارزد؛ 

یا خیر.
ë  آیا بررســی کــرده اید کــه ایــن ۱۰ هزار

مگاوات نیــروگاه تجدیدپذیر چه میزان 
از مصرف سوخت جلوگیری می کند؟

انــرژی  ســاعت  کیلــووات   ۳ هــر  بلــه. 
گاز  مصــرف  در  تجدیدپذیــر  تولیــدی 
معــادل یــک مترمکعــب صرفه جویی 
ســوخت  درصــد   ۸۰ البتــه  می کنــد. 
ســوخت  درصــد   ۲۰ و  گاز  نیروگاه هــا 
مایع اســت. اما در یک محاســبه آسان، 
بــا احــداث ۱۰ هــزار مــگاوات نیــروگاه 
تجدیدپذیر سالانه معادل 4.5 میلیارد 
مصرفــی  ســوخت  در  گاز  مترمکعــب 

برای تولید برق صرفه جویی می شود.
ë  در پایان، بفرمایید که در تابســتان چه

میــزان از ایــن ۱۰ هــزار مــگاوات نیروگاه 
تولیــد  مــدار  وارد  شــده  برنامه ریــزی 

می شود؟
برنامــه ما بــرای پیــک ۱4۰۱ حدود5۰۰ 
مگاوات است. از برنامه 4 هزار مگاوات 
 ۱5۰۰ حــدود  خورشــیدی،  نیــروگاه 
مگاوات آن مربوط به ســال ۱4۰۱ است 
 ۱4۰۲ ســال  در  نیــز  مــگاوات   ۲5۰۰ و 
احــداث خواهــد شــد. ۳ هزار مــگاوات 
نیــز برای بخش صنعــت در نظر گرفته 
شــده که ۳ ساله است و ۲ هزار مگاوات 
آن توســط صنایع بزرگ ایجاد می شود 
صنایــع  توســط  نیــز  مــگاوات   ۱۰۰۰ و 
 ۳ بــرای  هاســت.  شــهرک  در  مســتقر 
هــزار مــگاوات نیــروگاه بادی هــر زمان 
که مصوبه شــورای اقتصاد نهایی شود، 
برنامه ریزی می شــود؛ اما احتمالًا دوره 
احداث طولانی تر اســت و ۳ الی 4 ساله 

خواهد بود.
هــزار   ۹5۰ نیــز  خانگــی  بخــش  بــرای 
واحــد 5 کیلوواتی برنامه ریزی شــده که 
مجموع آن ۲۷5۰ مگاوات خواهد شد. 
ســال اول ۱۱۰ هزار واحد 5 کیلوواتی که 
در کل 55۰ مــگاوات می شــود، از ســال 
بعــد وارد مــدار خواهــد شــد. مجمــوع 
ایــن برنامــه ۱۲۷5۰ مگاوات می شــود؛ 
اما مــا برنامه ۱۰ هزار مــگاوات طراحی 
کرده ایــم تــا ایــن ۲۷5۰ مــگاوات رزرو 
بــه درســتی  برنامــه  و  محســوب شــود 
اجرایی شود. امیدواریم که با اهتمامی 
بــه  بخــش  ایــن  در  گرفتــه  شــکل  کــه 

موفقیت برسیم.

جلوگیری از سوختن ۴.5 میلیارد مترمکعب گاز در سال
مدیرعامل سازمان انرژی های تجدیدپذیر در گفت و گو با »ایران« با تشریح برنامه ساخت ۱۰ هزار مگاوات نیروگاه تجدیدپذیر خبر داد

انرژی های تجدیدپذیر ظرف 4 سال آینده در دولت سیزدهم ۱۰ برابر می شود
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در دو ســال اخیــر بــا افزایــش مصــرف گاز، چــه بــه 
ســبب رشــد مصرف و چه به دلیل گازرســانی روستایی، 
بــه نقطــه ای رســیدیم کــه دیگــر همــه اهمیت توســعه 

تجدیدپذیرها را درک کرده اند.
اهتمــام دولت ســیزدهم بر این اســت که بخشــی از 
عقب ماندگــی ایران در زمینه نیروگاه های تجدیدپذیر را 
جبــران کند و به همین خاطر نیز در حال تســریع فرایند 

ساخت این نیروگاه هاست.
قبــل از مصوبــه شــورای اقتصــاد، تنهــا منبعــی کــه 
داشــتیم بحــث عــوارض بــرق بــود. کل منابــع مالی در 
اختیــار تجدیدپذیرهــا هــزار میلیــارد تومان می شــد؛ در 
صورتی که نیاز ما با همین میزان توسعه ای که داده ایم، 

سالانه بیش از ۳ هزار میلیارد تومان می شود.
از میــان ۹5 هــزار مــگاوات درخواســتی کــه دریافــت 
کردیم، برای 45 هزار مگاوات اســنادی را منعقد کردیم 

کــه این 45 هــزار مــگاوات رقم قابــل توجهی اســت اما 
بــه ســبب همین ارزیابــی تعهــد، تعداد شــرکت ها زیاد 

نیست. حدود 5۰ الی 6۰ شرکت هستند.
کل نظــام تصمیم گیــری کشــور اکنون به ایــن نتیجه 
رســیده اند که چاره ای جــز ورود به حــوزه تجدیدپذیرها 

ندارند.
در ۱۰ ســال گذشــته ۲۰ درصــد از افزایــش ظرفیــت 
سالانه انرژی برق هر سال از نوع توسعه تجدیدپذیر بود 
که الان به بالای ۷۰ درصد رســیده اســت. به این معنی 
کــه الان ۷۰ درصــد توســعه ظرفیــت بــرق دنیــا از نــوع 

تجدیدپذیر است.
حــدود ۸۰ هزار مگاوات ظرفیــت منصوبه نیروگاهی 
کشــور اســت و ظرفیــت نیروگاه هــای تجدیدپذیر حدود 
یک درصد اســت. در این دولت اگــر ظرفیت مورد نظر، 
یعنــی ۱۰ هزار مگاوات برنامه ریزی شــده را اضافه کنیم 
و در پایــان دولــت ظرفیــت نیروگاهی کشــور بــه بیش از 
۱۰۰ هــزار مگاوات برســد، نزدیک بــه ۱۰ درصد ظرفیت 
نیروگاهی کشور از نوع تجدیدپذیر خواهد شد. اما بازهم 

نسبت به متوسط جهانی عقب خواهیم بود.
۱۰۰ هــزار مــگاوات پتانســیل خورشــیدی و 4۰ هــزار 

مگاوات ظرفیت بادی در ایران شناسایی شده است.
از محــل ۱۰ هزار مــگاوات برنامه توســعه تجدیدپذیرها 
در 4 ســال آتی پیش بینی ما برای پیک ۱4۰۱ حدود5۰۰ 

مگاوات است. 

عطیه لباف
خبرنگار


